

## إدارة الشركة ذات المسؤولية المحدودة في نظام الشركات السعودي

إعداد الطالب/ مالك محمد علي الجراري

إشراف الدكتور/ عبدالرزاق عمر جاجان

### المستخلص

تعتبر الشركة ذات المسؤولية المحدودة أحد أهم أنواع الشركات وأكثرها انتشاراً لأنها تجمع بين صفات شركات الأشخاص وشركات الأموال وذات طبيعة مختلطة، فهي وتساهم بشكل فاعل في الاقتصاد الوطني؛ وإدارة الشركة هي الأساس في نجاح الشركة وتحقيق الأرباح مع الالتزام بتنفيذ أهداف وأغراض الشركة بما يتوافق مع عقد التأسيس ونظام الشركات.

وقد تناول هذا البحث إدارة الشركة ذات المسؤولية المحدودة في نظام الشركات السعودي الصادر بالمرسوم الملكي رقم: (م/٣) وتاريخ: ١٤٣٧/١/٢٨هـ، واتخذت الدراسة المنهج التحليلي المقارن بالفقه الإسلامي وبعض القوانين المقارنة، واستعراض النصوص النظامية المرتبطة بإدارة الشركة ذات المسؤولية المحدودة.

احتوي البحث على ملامح الشركة ذات المسؤولية المحدودة ببيان مفهوم الشركة وكيفية تأسيسها؛ ودور الإدارة التنفيذية في تحقيق أغراض الشركة من خلال سلطاتها الممنوحة لها في عقد التأسيس أو نظام الشركات وكذلك مسؤوليتها في حال مخالفتها، وتم البحث في الجهات الرقابية على الشركة ذات المسؤولية المحدودة سواء كانت داخلية ممثلة في مجلس الرقابة ومراجع الحسابات أو التفتيش الوزاري من قبل وزارة التجارة والاستثمار أو الجهات القضائية حسب نوع المخالفة.

انتهي هذا البحث إلى مجموعة من النتائج والتوصيات التي خلص إليها الباحث، والتي تميز إدارة الشركة ذات المسؤولية المحدودة عن غيرها من الشركات أن إدارتها تكون من خلال مدير فرد أو مجلس مديرين بعكس الشركات الأخرى والتي قد تكون في مجلس إدارة أو غيره، وحظر نظام الشركات على المدير ممارسة عملاً أو نشاطاً لحسابه أو لحساب الغير يكون هو ذاته نشاط الشركة، وتتولى الجمعية العامة للشركاء مراقبة المديرين، والدور الرقابي الهام لمراجع الحسابات على ماليات الشركة.

# THE MANAGEMENT OF LIMITED LIABILITY COMPANY ACCORDING TO SAUDI COMPANY LAW

Student / MALIK MOHAMMAD ALI AL-JARARI

Dr. AbdulRazak Omar jajan

## Abstract

Limited liability company is one of the most important and most widespread types of companies because it combines the qualities of personal companies and companies and mixed nature, they actively contribute to the national economy and the management of the company is the basis for the company's success and profits with the commitment to implement the goals and the company in accordance with the articles of incorporation and corporate system.

This research has addressed the limited liability company in Saudi companies' law promulgated by Royal Decree number (3) date 28/1/1437 e, and comparative analytic study has taken the Islamic jurisprudence and some comparative laws and regulations, and to review the statutory provisions associated Management of the limited liability company.

study company profiles contained limited liability company concept statement and how established; the Executive Management for the purposes of the company through powers given to them in the articles of incorporation or corporate responsibility system in case of violating, and regulators were searched on the company Limited liability whether internal represented on the Oversight Board and the auditor or ministerial inspection by the Department of trade and investment or the judicial authorities depending on the type of violation.

This research concluded a set of findings and recommendations of the Finder, which characterize the limited liability company from other companies that are managed by a Board of directors or individual manager unlike other companies which may be on the Board of directors or other, and ban companies laws Manager By an act or activity for its own account or for the account of others is itself the company's activity, and the General Assembly of partners, directors and control the important oversight role for the auditor company financials.